

မြန်မာ့သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ အလုပ်အဖွဲ့ Burma Environmental Working Group (BEWG) ၏

သတင်းစာရှင်းလင်းချက်

အောက်တိုဘာ ၂၄၊ ၂၀၁၇

အသစ်စက်စက်အစီရင်ခံစာ - တိုင်းရင်းသားအခြေပြုပြည်နယ်များရှိ သဘာဝအရင်းအမြစ်အခြေပြု စီမံကိန်းများ အကောင်အထည်ဖော်မှုများကို ယာယီတားမြစ်ထားခြင်းသည်တိုင်းရင်းသားများနှင့်ဖြစ်ပွားနေသည့် ပဋိပက္ခများကို အဆုံးသတ်နိုင်ရန် ကူညီပေးပါလိမ့်မည်။

ယနေ့သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးသဘောတူစာချုပ်ကို လက်မှတ်ရေးထိုးပြီး ဖက်ဒရယ် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအသစ်ကို ကျင့်သုံးမှု မပြုနိုင်သေးသည့်အချိန်အထိ ပဋိပက္ခများနှင့် ပြည့်နှက်နေသည့် တိုင်းရင်းသား အခြေပြု ပြည်နယ်များတွင် သဘာဝအရင်းအမြစ်အခြေပြု စီမံကိန်းများအကောင်အထည်ဖော်မှုများကိုရပ်ဆိုင်းထားရန် မြန်မာ့သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ အလုပ်အဖွဲ့ (BEWG)မှ ဆန္ဒပြုဖိတ်ခေါ်လိုက်ပါသည်။

“သဘာဝအရင်းအမြစ်နှင့် ဖယ်ဒရယ်စနစ်” အစီရင်ခံစာထဲတွင် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း ဆယ်စုနှစ်များစွာ ကြာမြင့်ခဲ့သည့် တိုင်းရင်းသားအခြေပြု ပဋိပက္ခများကို ဖြေရှင်းနိုင်မည့် “ရေရှည်တည်တံ့မှုကို ရှေးရှုသော သဘာဝ အရင်းအမြစ် စီမံခန့်ခွဲမှုဆိုင်ရာလမ်းပြခြေပုံ” ကို ပုံဖော်ထားသည်။ ရပ်ရွာဒေသအခြေပြု လေ့လာမှု ဖြစ်ရပ်များကို အသုံးပြုပြီးသစ်တော၊မြေယာ၊ရေအရင်းအမြစ်၊သတ္တုတွင်းထွက်၊ကျောက်မျက်တနာများ၊ ရေနံနှင့် သဘာဝဓာတ်ငွေ့စသည့်အဓိကကဏ္ဍခြောက်ခုနှင့်သက်ဆိုင်သည့်လက်ရှိဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေအရနှင့် ဥပဒေပြုရေးမူဘောင်များအရ ကျင့်သုံးလုပ်ဆောင်နေမှုများကိုခွဲခြမ်းစိပ်ဖြာ သုံးသပ်ထားပါသည်။

တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများနှင့် နှစ်ဖက်သဘောတူ အပစ်ရပ်ထားသည့် သယံဇာတ ပေါကြွယ်ဝသော တိုင်းရင်းသားဒေသများတွင် သဘာဝအရင်းအမြစ်များကို စည်းမဲ့ကမ်းမဲ့ အလွန်အကျွံ ထုတ်ယူသုံးစွဲမှုများ၊ အထူးသဖြင့် ရေအားလျှပ်စစ်၊ တွင်းထွက်နှင့် စိုက်ပျိုးစီးပွားကဏ္ဍတို့တွင် ရှိနေပါသည်။ ယင်းသို့ အကောင် အထည်ဖော် လုပ်ဆောင်နေမှုများကို ဗဟိုအစိုးရမှ ထိန်းချုပ်ထားပြီး ၎င်းတို့၏ လက်နက်ကိုင်အင်အားစုများဖြင့် လုံခြုံရေး ချထားပေးသော သဘာဝအရင်းအမြစ်အခြေပြု စီမံကိန်းများသည် နေပြည်တော်၏ နိုင်ငံရေး၊ စီးပွားရေးနှင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာ အုပ်စိုးလွှမ်းမိုးမှုကို ကြီးထွားစေပါသည်။

သဘာဝအရင်းအမြစ်များကို အလွန်အကျွံထုတ်ယူသုံးစွဲခြင်းကြောင့် (၁၇) နှစ်ကြာသည်အထိ ကချင်ဒေသ အပစ်ရပ် ထားနိုင်မှုသည်လည်း ၂၀၁၁ ခုနှစ်တွင် ပျက်ပြယ်သွားခဲ့ပြီး စစ်ရေးအရ အလုံးအရင်းနှင့် ထိုးစစ်ဆင်မှုများ သယံဇာတ ပေါကြွယ်ဝသည့် မြန်မာနိုင်ငံမြောက်ပိုင်းဒေသများတွင် ဆက်လက်ဖြစ်ပွားကာ သိန်းပေါင်းများစွာသော ပြည်သူလူထုများ မှာလည်း နေရပ်စွန့်ခွာထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့ရသည်။

“ပြီးပြည့်စုံပြီး အားလုံးပါဝင်တဲ့ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးမှုတွေ မပြီးသေးခင် ကမူးရှူးထိုး အလျင်စလိုနဲ့ တိုင်းရင်းသားဒေသတွေမှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ ပြုလုပ်နေခြင်းဟာ ဖောက်ထွင်းလုယက်နေသလိုဖြစ်ပြီးတော့ ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တစ်ခုလုံးကိုလည်း ခြိမ်းခြောက်နေပါတယ်။ အကြီးစား သဘာဝအရင်းအမြစ်အခြေပြုစီမံကိန်းတွေနဲ့ ပတ်သက်ရင် ယာယီတားမြစ်ချက်တွေ ထုတ်ပြန်ပြီး ရပ်ဆိုင်းထားနိုင်မှသာ အခွန်ရှည်ပြီး ရေရှည်တည်တံ့သော ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် အခြေခံ အဓိကလိုအပ်ချက်ဖြစ်နေတဲ့ ရပ်ရွာဒေသခံတွေရဲ့ မြေယာနဲ့ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းမှုတွေအတွက် အကာအကွယ်ပေးမှုဆိုင်ရာတွေမှာ အထောက်အကူဖြစ်ပါလိမ့်မယ်” ဟု ပအိုဝ်းလူငယ်အဖွဲ့မှ ခွန်ဦးက ပြောသည်။

အဆိုပါ စီမံကိန်းများကြောင့် တိုင်းရင်းသားဒေသများတွင် မြေယာသိမ်းဆည်းခံရခြင်း၊ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရခြင်းနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းမှုဆိုင်ရာများ ပျောက်ဆုံးခြင်းတို့ကို ခံစားနေရပြီး မြောက်များစွာသော အသနားခံစားမှုများနှင့် ဆန္ဒထုတ်ဖော်မှုများဖြင့် စည်းရုံးလှုံ့ဆော်မှုများရှိခဲ့သော်လည်း အစိုးရမှ ဥပေက္ခာပြုလျက် ကုမ္ပဏီများမှ အပေါ်ယံ သဘောသဘာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်သည့် ထိခိုက်နစ်နာမှုဆန်းစစ်ချက်များကိုသာ မျက်နှာသာပေးခဲ့သည်။ “လက်ရှိ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းဥပဒေတွေဟာ ရပ်ရွာတွေဘက်က စီမံကိန်းတွေကို ရပ်တန့်နိုင်ဖို့ ဒီမိုကရေစီဆန်တဲ့ အခွင့်အရေးတွေကို အာမခံချက်မပေးထားဘူး။ ထိခိုက်နစ်နာမှု ဆန်းစစ်ချက်တွေကလည်း လေးလေးနက်နက် စဉ်းစားပေးမှုတွေမရှိတဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ လုပ်နိုင်ဖို့ပဲ အသုံးပြုနေတာ ဖြစ်တယ်။” ဟု BEWG အဖွဲ့ဝင်ဖြစ်တဲ့ BRIDGE အဖွဲ့မှ ကောလောက ပြောကြားသည်။ မြန်မာနိုင်ငံအနေဖြင့် ရေရှည်တည်တံ့စွာဖြင့် မြေယာနှင့် သဘာဝအရင်းအမြစ်များကို စီမံအုပ်ချုပ်နိုင်သည့် ဖက်ဒရယ်ဆန်သည့် စီမံအုပ်ချုပ်မှုပုံစံများကို ဖော်ထုတ်ရန် သုညအဆင့်မှ ပြန်လည်စတင်ရန် မလိုပါ။ ဒေသခံရပ်ရွာလူ့အဖွဲ့အစည်းများနှင့် တိုင်းရင်းသားများ အုပ်ချုပ်စီမံသည့်နေရာဒေသများတွင် အဆိုပါ သဘောတရားများပါဝင်သည့် စနစ်များနှင့် ဥပဒေများ ရှိနှင့်နေပြီး ၎င်းတို့၏ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ကို ကာကွယ်ထားကြသည်။

“ကျွန်တော်တို့အနေနဲ့ မြေယာနဲ့ သဘာဝအရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာ ပိုင်ဆိုင်မှု၊ ထိန်းချုပ်မှုနဲ့ စီမံခန့်ခွဲမှုဆိုင်ရာ အခွင့်အာဏာ တွေကို ထိခိုက်ခံစားရတဲ့ ရပ်ရွာဒေသခံပြည်သူတွေအတွက် တာဝန်ခံပေးနိုင်တဲ့ ပြည်နယ်နဲ့ ဒေသခံအစိုးရတွေရဲ့ လက်ထဲမှာ အပ်နှင်းထားတဲ့ ဖက်ဒရယ်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသစ်ကို လိုအပ်နေတယ်။” ဟု ကချင်ဖွံ့ဖြိုးရေး ကွန်ယက် အဖွဲ့မှ စာချိက ပြောကြားသည်။

Burma Environmental Working Group(BEWG)သည် ကွန်ယက်တစ်ခုဖြစ်ပြီး ပဋိပက္ခကြောင့် ထိခိုက်ခံစားရသော တိုင်းရင်းသား ဒေသများတွင် အဓိကထားလုပ်ဆောင်သည့် အရပ်ဖက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုဖြစ်ပါသည်။ ထိခိုက် ခံစားရသည့် ရပ်ရွာလူ့အဖွဲ့အစည်း၏ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းမှုများ၊ သဘာဝအရင်းအမြစ်များနှင့် သဘာဝ ပတ်ဝန်းကျင်ကို ကာကွယ်ထိန်းသိမ်း စောင့်ရှောက်သည့် မူဝါဒများ ပေါ်ပေါက်လာစေရန်နှင့် ဆုံးဖြတ်ချက် ချမှတ်မှုဖြစ်စဉ်များတွင် ပူးပေါင်းပါဝင်မှုများ အားကောင်းလာစေရန် မြှင့်တင်ပေးခြင်းလုပ်ငန်းများကို ဖော်ထုတ်ပေးရန်နှင့် တိုက်တွန်းလှုံ့ဆော်ပေးရန် ၎င်းကွန်ယက်ကို ၂၀၀၅ ခုနှစ်တွင် စတင်ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ခဲ့ပါသည်။

ဆက်သွယ်ရန်

- ခွန်ဦး (အထွေအထွေအတွင်းရေးမှူး - Pa O Youth Organization PYO) 09420558047, 0933522490
- Saw Alex (တွဲဖက် ဒါရိုက်တာ- Karen Environmental Social Action Network (KESAN) +66967656615
- Tsi Ji (အထွေအထွေအတွင်းရေးမှူး - Kachin Development Networking Group(KDNG) 09401538249
- Jockai (ဒါရိုက်တာ- Arakan Oil Watch (AOW) 09250734821

အီးမေးလ်- info@bewg.org

အစီရင်ခံစာ(စာအုပ်)နှင့် အနှစ်ချုပ်ကို အင်္ဂလိပ်မြန်မာနှစ်ဘာသာဖြင့် www.bewg.org တွင်လည်း ရရှိနိုင်ပါသည်။